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S U L Y O K E R Z S É B E T 

Befürdünk 

A ronda 
f ü r d ő k ö n kívül 

a z t se szeretem, 
ha a politika beszivárog 
a f ü r d ő k b e . 

Ha megengedhető itt egy személyes vallomás: én szeretem a fürdőbe-
ruházásokat. Jobban mondva a szép, higiénikus, kényelmes, színes für-
dőket szeretem. Talán mert életem nagyobb részt az Alföld sík vidékin 
telt, és az ember valami homályos önkínzásból szeret elérhetetlensé-
gekről ábrándozni - legjobban szeretem a hegyi helyek fürdőit. Tudják, 
amelyeknek a medencéiből úszás közben a síelőkre látni... 

De szeretem az Erzsébet Móra-
halmi Gyógyfürdőt is, mert szép, új, 

• • A r o n d a gazdag, értsd: sokféle szolgáltatást 
m m f ü r d ő k ö n k í v ü l nyújt. Nemkülönben az algyői Borbá-

la fürdőt, mert az is szép. Szegeden 
az Annát, mert mióta megújult, szin-
tén szép, és többet tud, mint azelőtt. 
A vásárhelyi fürdőt, mert oly tágas, a 
makóit, mert makoveczes. Vagyis 

minden fürdőt szeretek, csak a lerobbant, elhanyagolt, korszerűtlen, 
ronda fürdőket nem. Abban reménykedem, hogy ezzel mások is így 
vannak, tekintet nélkül korra, nemre - és pártállásra. 

A ronda fürdőkön kívül azt se szeretem, ha a politika beszivárog a 
fürdőkbe, mint termálvíz a csempefuga hajszálrepedéseibe. Nagyon utál-
tam, amikor ment a Széchenyi-terv és benne a fürdőberuházás-dömping, 
hogy az akkori ellenzékben azt rebesgették: kormánypártiak kapnak 
pénzt. Nem szimpatikus, hogy a mostani ellenzék a szegedi fürdőberuhá-
zást azért kritizálja, mert magántöke van benne, a makóit meg azért, mert 
nincs benne. Nehezen értem, miért nem nézzük - csak a fürdőt. 

Mert akármennyire jó dolog, szép dolog a fürdő, lásd föntebb, azt 
nagyon ajánlott megnézni, mielőtt milliárdokat költ akár állam, akár 
magánzó, hogy tényleg érdemes-e. A Széchenyi-terves időkben orszá-
gosan százmilliárd forintok mentek a fürdőkbe. Most megint alig van 
olyan település, ahol ne áhítanának egy jó kis fürdőberuházást. Mind 
azt mondja, az egészségturistát akarja vonzani, fürdőváros akar lenni, 
így gazdagodni. Vagy legalább megélni. De lehet-e ennyi fürdöfalu meg 
fürdőváros egy kis országban? 

Még akkor se, szerintem, ha vizekben, sőt termálvizekben igen 
gazdag ország a miénk. 

Efféle dolgokról vitatkozhatnának az éleslátó politikusok, ennek 
lenne értelme talán. De nincs semmi értelmes a csakazértis kötözkö-
dőkben. Az ilyeneket el kéne küldeni a legközelebbi fürdőbe, mondván 
nékik: „fürgyé le"! 

Józanodj! 

Meghalt a motoros 
M U N K A T Á R S U N K T Ó L 
Halálos kimenetelű közlekedési bal-
eset történt tegnap délután Szentesen, 
a Csongrádi úton. Az egyik mellékutcá-
ból balra kanyarodva vezette Mercedes 
Vito autóját egy férfi, amikor Csongrád 
irányából egy Honda típusú motor ér-
kezett. Ennek huszonéves vezetője ész-
lelte, hogy már nem tudja elkerülni az 
ütközést. A megyei rendőr-főkapitány-

ság sajtóreferense, Szenti Szabolcs tájé-
koztatása szerint a motoros a karambol 
elkerülése érdekében eldöntötte a jár-
művét, ettől a mozdulattól azonban ki-
sodródott, s nekicsapódott a Vitónak. 
A huszonéves motoros a helyszínen 
életét vesztette. A tragikus kimenetelű 
baleset körülményeit a helyi rendőrka-
pitányság igazságügyi műszaki szakér-
tők bevonásával vizsgálja. 

Luxuscikk lesz a gyógyszer 
A s z e r é n y a n y a g i k ö r ü l m é n y e k k ö z ö t t 
é l ő k a z o r v o s o k és a g y ó g y s z e r é s z e k 
t a p a s z t a l a t a i s z e r i n t n e m e n g e d h e t i k 
m e g m a g u k n a k a d r á g á b b g y ó g y s z e -
r e k e t . A g y e n g é b b h a t ó a n y a g ú m e d i -
c i n á k u g y a n a k k o r h o s s z a b b t á v o n 
k á r o s a k l e h e t n e k a s z e r v e z e t r e . 

M U N K A T Á R S U N K T Ó L 
Az orvosok csak az olcsóbb gyógy-
szert írhatják fel betegeiknek, ha több 
olyan is van, amelyeknek azonos a 
hatóanyagtartalmuk - a 2007. február 

szú távon ráadásul biztosan nem tesz 
jót a szervezetnék - mondta. Vagy: az 
olcsóbb gyógyszer hatékonysága sok-
szor megkérdőjelezhető, így megtör-
ténhet, hogy egy kúra nem elég belő-
le. Kétszer kell vásárolnia a betegnek 
belőle, ami összességében többe kerül 
neki, mintha a drágábbat vette volna 
meg. Az OEP pedig a rendelet beveze-
tésével egyidejűleg a gyógyszerek tá-
mogatását is csökkentette, és bizo-
nyos gyógyszereknél azóta is csök-
kenti: hiába adja a gyártó az eredeti, 

1 5 0 - t ő l 9 0 0 e z e r i g 
A legolcsóbb gyógyszer ára a Debreceni utcai patikában 150 forint, míg a 
legdrágább ennek százszorosába kerül. Az előre töltött fecskendővel ellátott, 
cukorbetegek számára készített medicina ampullája 15 ezer forintba kerül. Az 
igazán drága onkológiai gyógyszerek nincsenek benne az állandó készletben. 
Ezek egyébként 60-900 ezer forintba is kerülhetnek. 

óta hatályos szabályozás szerint. Aki 
azonban megengedheti magának, a 
mai napig is a jól bevált, ám drágább 
medicinát íratja fel háziorvosánál. 

Szilárd András szerint azonban egyre 
több embernek számit akár a pár száz 
forintos különbség is. Pedig a tápéi házi-
orvos is azt mondja: attól, hogy a ható-
anyag ugyanaz, még nem biztos, hogy a 
gyógyszer mindenben megegyezik az 
eredetivel. Ráadásul ha a háziorvos a 
recepten nem ikszeli be a „nem helyet-
tesíthető" rubrikát, akkor a gyógysze-
rész kiadhat azonos hatóanyagú, de 
másféle készítményt is a betegnek. 

- így fordulhatott elő az az eset is, 
amikor a beteg három azonos ható-
anyagú készítményt szedett. Ez hosz-

jól bevált gyógyszereket olcsóbban, 
mint korábban - a beteg ebből semmit 
sem vesz észre. 

- Két éve még negatív példaként me-
séltem a kollégáknak: egy nő több re-
ceptet adott be az ablakon, mondván, 
csak a gyerek gyógyszereit adjuk ki, 
de az övét ne. Ma már nem egyedi ez 
az eset. A gyógyszer kezd luxuscikké 
válni - magyarázta Tóth Tamás gyógy-
szertárvezető. Patikájának forgalma el-
mondása szerint harminc százalékkal 
csökkent az utóbbi időben. 

A kecskéstelepi Szent László gyógy-
szertár statisztikája: a vevőik harma-
da ragaszkodik a régi márkához, mi-
nőséghez, míg a többiek az olcsóbb 
miatt a kísérletezés mellett döntenek. 

A Z E L L E N Z É K M I N D E N Ü T T MÁSÉRT BÍRÁLJA A F Ü R D Ő B E R U H Á Z Á S T 

Szegeden van sapka, 
Makón pedig nincs 

ÚJSZEGEDI FÜRDŐ MADÁRTÁVLATBÓL. 8 MILLIÁRD FORINTOT ÉPÍTENEK BE A TERÜLETBE Fotó: Karnok Csaba 

S z e g e d s a j á t e r e j é b ő l is m e g v a l ó s í t -
h a t n á k ö z e l 8 m i l l i á r d o s f ü r d ő b e r u -
h á z á s á t ; m i é r t e g y c é g f ö l ö z i le a 
h a s z n o t ? - k é r d e z i a F i d e s z a m e g y e -
s z é k h e l y e n . M a k ó n a k t ú l n a g y f a l a t 
a 3 , 5 m i l l i á r d o s f ü r d ő f e j l e s z t é s , n e 
v á l l a l j o n m á r a z ö n k o r m á n y z a t ü z l e -
ti k o c k á z a t o t - m o n d j á k a z e l l e n z ő k 
a h a g y m a v á r o s b a n . Z a j l i k a f ü r d ő -
f e j l e s z t é s m á s o d i k h u l l á m a . C s o n g -
r á d o n a z e l s ő t is e l m u l a s z t o t t á k . O t t 
m o s t a z Á N T S Z m i l l i ó s b í r s á g g a l f e -
n y e g e t . N e h é z d ö n t e n i , d e a f e l e l ő s -
s é g a p o l i t i k á é . 

B A K O S A N D R Á S 
Várhatóan 2009 karácsonyára adják át 
az újszegedi gyógy-, wellness- és él-
ményfürdőt, amely közel 8 milliárd fo-
rintból épül. A beruházást - amelynek 
a Hunguest Hotels Zrt. a gazdája -
élénk közéleti vita kíséri, lapunkban is. 
A Fidesz helyi elnöke, Gyimesi László 
képviselő azt mondta a helyszínen tar-
tott tájékoztatón, hogy Szeged tényleg 
modern és szép fürdőt érdemel, de ezt 
maga is megépíthetné. Nem jó, hogy 
egy magánbefektető gazdagodik meg 
végül közeli szállodája, a Forrás révén. 

A politika bekavar 
A beruházó cég vezérigazgatója, Hül-
vely István lakossági fó rumokon és az 
interneten is válaszolt a kérdésekre. 
De szemlátomást értetlenül áll a hely-
zet előtt. Nem érti, miért kavar a poli-
tika, amikor az ő cége jó üzletet kínál. 

A m e g y e városaiban - a h o g y az 
egész o r s z á g b a n - a k i l e n c v e n e s é v e k 
végén, az ezredforduló után lezajlott a 

fürdőfejlesztés első hulláma. A legtöbb 
helyen azért vágtak bele, mert a turiz-
musban látják a felemelkedés legfőbb 
lehetőségét. Így olyan településeken is 
épült strand, ahol korábban nem volt. 
A fürdőboom versenyt generált, senki 
sem akart lemaradni. Zömmel állami 
támogatásból, az önkormányzatok fej-
lesztettek. De mindenütt bíznak abban, 
hogy előbb-utóbb megjelenik a közel-
ben a tőke. Már csak azért is, mert így 
igazolva látnák korábbi döntésüket: ide 
tényleg érdemes befektetni. Azért még 
mindig sok a kétely. Nem feltétlenül a 
rosszindulat műve, hogy kétféle eshe-
tőség kelti föl az épp aktuális ellenzék 
gyanakvását: ha a magántőke üzletet 
lát a fürdőben - és ha nem lát. 

Megunták várni a tőkét 
Makón a rendszerváltás óta remény-
kedtek abban, egyszer megjelenik egy 
nagyvállalkozó, és gyógyszállót emel 
a fürdő mellé. Aztán az önkormányzat 
megelégelte a várakozást, elkezdte lé-
pésről lépésre fejleszteni fürdőjét. En-
nek lett is hozadéka, ugyan korábban 
inkább a nyugati turistákra vártak, az 
unió kibővítése óta azonban hétvé-
genként a parkoló fele már román 
rendszámú autókkal van tele. 

A mostani, három és fél müliárdos fej-
lesztést egy éve készítik elő, a város a 
legjobb szakértőket hivta meg, Mako-
vecz Imre izgalmas tervét első helyen 
emelte ki az országos szakmai szervezet. 
Ezek után nagyon rosszul élte meg Búzás 
Péter polgármester, amikor lapunkban 
megjelent Kávási Mihály mérnök nyilat-
kozata, miszerint a beruházás túl nagy 

falat Makónak, nagy benne a kockázat, 
tehát népszavazást kell róla tartani. Egy 
helyi fideszes képviselő, Endes Zsig-
mond is így lát ta . Mágori Józsefné Fide-
szes választókerületi elnök szerint ugyan 
időntúli lenne a népszavazás, de szerinte 
sem örülnek az emberek a beruházás-
nak. Makó is fórumokat rendezett, szak-
értők magyarázták el a jelenlévőknek -
többnyire ugyanazoknak -, nem kocká-
zatos annyira, mint ahogy az ellenzők 
látják, elszalasztani vétek lenne, mert 
hozzájárul a város fejlődéséhez. 

A z ÁNTSZ beintett 
A beruházás azért mindkét városban 
megy a maga útján. Ezt azért fontos le-
szögezni, mert például Csongrádnak ed-
dig nem volt szerencséje fürdőügyben. 
Makón is voltak ellenzői a nagymeden-
ce föláldozásának a wellness oltárán -
Csongrádon a sportolók a városháza 
előtt tüntettek egy hasonló terv ellen, 
eredményesen. A fejlesztés el-, a nagy-
medence megmaradt. Igaz, át kellett mi-
nősíttetni gyógymedencévé, mert víz-
forgatója nincs. Most viszont már nem 
szabadna úszásoktatásra használni. 
Más gondok is vannak. Az ANTSZ azon-
nali intézkedést vár, egymilüó forintig 
terjedő birsággal fenyeget. Milliók kelle-
nének, ám a város fürdőpályázata, ame-
lyet egyetértésben beadtak, nemrég el-
bukott. Az önkormányzat cégtől kért ta-
nácsot, mit tegyen, s a szakértők úgy 
látták: kevesebb pénzből felújítva, a 
csongrádi vendégek igényeinek megfe-
lelő intézmény maradhat a fürdő. Így el-
érhető, hogy akik elszoktak innen, visz-
szajöjjenek, de ez hosszú időbe tebk. 

ö MÉG MINDIG ÉRDEMES BELEFOGNI. 
Az ellenzők Makón is, Szegeden is az 
emberek véleményére hivatkoznak. 
A szegedi fórumon egy hozzászóló 
azt mondta, a szegediek 95 százalé-
ka nem ért egyet a beruházással. 
Erre a beruházó cég vezetője 
egy közvélemény-kutatást idézett, 
eszerint a helybeliek 80 százaléka 
akarja a fürdőfejlesztést. Nem tud-
ni, kinek van igaza, de az tény: töb-
ben járnak fürdőbe, mint fürdőfó-
rumra - és olyanok is, akik koráb-
ban nem. - Csak a laikusok gon-
dolják, hogy már sok fürdő van Ma-
gyarországon, hiszen az újak meg-
épülésével nagyon sok olyan kis 
strandot bezártak, amelyekbe nem 
épített be a fenntartó vízforgatót -
mondja Zsura Zoltán, az algyői Bor-
bála fürdő igazgatója. - Egyrészt ér-
demes fürdőt építeni a magyar kö-
zönség kedvéért. Másrészt azért is, 
mert Európában itt van a legjelen-
tősebb termálvízkincs, ezt már tud-
ják rólunk, érdemes kihasználni. A 
lényeg az, hogy a fürdő szakmailag 
megalapozott koncepcióval készül-
jön, több lábon álljon, azaz több 
korosztályt szólítson meg. MAKÓI FÜRDŐ. MAK0VECZ IMRE TERVEI ALAPJÁN 3,5 MILLIÁRD FORINTBÓL SZÉPÜL 

TOVÁBB Fotó: Segesvári Csaba 


